
زندگی  که  نمی کردم  تصور  هرگز 
چنین  این  احمدی نژاد  مهندس  مرحوم 
زود به سرآید که فرصت روایت زندگی او 
را در برنامۀ تاریخ شفاهی مس به همین 
معدود  از  او  بدهیم.  دست  از  سادگی 
مدیران نسل اول مس بود که حرف های 
برای گفتن داشت. حرف هایی که  زیادی 
گوشه ای از آن ها در مصاحبۀ او با فردای 
کرمان آمده است. خدا کند به نقل آن چه 

که در این مقال خواهد آمد رضا باشد.
بسیاری  شاید  را  شاپو«  »لیانگ   -  1
»جنگ جویان  کره ای  سریال  در  ما  از 
که  سریالی  بیاوریم.  یاد  به  کوهستان« 
ایران  تلویزیون  از  قبل  سال  سی  حدود 
پخش شد و مثل همۀ سریال های کره ای 

سراسر قهرمانی و حماسه بود.
تداعی  مس،  اول  نسل  برای  نام  این 
اتفاق  یک  به  که  بود  مردمی  عنوانی 
حماسی در تاریخ مس اشاره داشت و به 
مثابه اسم رمز یک ماجرا و به عبارتی به 
جنگ جو  گروه  یک  قهرمانی های  شرح 

ارجاع می داد.
ماجرای شکل  گیری این گروه و جدال 
مجتمع  نجات  در  آن  حماسی  و  بزرگ 
مس سرچشمه )و بیش از آن شرکت ملی 
مداوم  سونامی های  از  ایران(  صنایع مس 
مدیران وارداتی و سرنشینان رسوب کردۀ 
مدیران  غیربومی  همراهان  اتوبوس های 

عامل سیاسی وقت بود.
شاید اگر ماجرای »لیانگ شاپو« روی 
نداده بود، امروز در مس یک بومی استان 
که  آن چنان  نمی شد؟!  پیدا  هم  کرمان 
در دفتر تهران شرکت و منظومۀ وابسته، 

کمتر همکاری همشهری می بینیم!
راز  و  رمز  و  ناگفته  داستان  این  شرح 
به  شاپو«  »لیانگ  مردمی  عنوان  پشت 
بگویم  را  همین  نمی گنجد،  مختصر  این 
که »لیانگ شاپو« ساخته و پرداختۀ افکار 
نام  از  عمومی مردم شهر مس سرچشمه 
مجموعۀ کوچک انگشت شماری از مدیران 
ارشد مس در سال 70 و 71 بود که خود را 
با جسارتی بی نظیر سپر بلای یک درگیری 
با  ویران گر در جنگ کارکنان بومی مس 

مدیران عزیز دردانۀ وارداتی کرد.
تاریخ مس به یاد ندارد که تدبیر یک 

و  آبرو  از  گذاشتن  مایه  با  کوچک  گروه 
بندبازی های  می تواند  چگونه  خود  آیندۀ 
در  کند.  حماسه  یک  به  بدل  را  سیاسی 
واقع اگر »لیانگ شاپو« و اقدام هوشمندانه 
نبود، سرنوشت مس  گروه  این  به موقع  و 
کجا  به  بی سرانجام  و  کور  معرکه  آن  در 

می رسید.
می خواهم  مقدمه  این  ذکر  با  عجالتا 
احمد  شاپو«  »لیان  افراد  از  یکی  بگویم 
بود! مردی که اتفاقا بیشترین جسارت را از 
خود در این جمع اندک نشان داد و ماند تا 
اولین مدیرعامل بومی مس پس از بیست 
سال از حیات مس پا به سرچشمه بگذارد.

سال  گذشت سی  از  بعد  آیا  نمی دانم 
وقت آن رسیده است که بتوانم چهار نفر 
هم  را  شاپو«  »لیانگ  گروه  ماندۀ  باقی 
معرفی کنم یا نه؟ چه به هر حال رضایت 
دلم  هرچند  است.  شرط  دوستان  آن 
نمی خواهد این معرفی ها به مناسبت های 

تلخی از این دست باشد. 
که  بداند  کسی  کمتر  شاید   -  2
مهندس احمدی نژاد سوگند یاد کرده بود 
از  ریالی  بازنشستگی خود  که جز حقوق 
حقوق اولنگ و سود سهام آن را به خانه 
نیاورد. آن ها که با زندگی ساده و درویشانۀ 
او آشنا هستند می توانند بر وفاداری احمد 

به این سوگند گواهی دهند.
راستی اما آن  همه حقوق و مزایا و سود 

سهام احمدی نژاد کجا رفته است؟
احمد مستمری چند خانواده را به طور 
محرمانه و ناشناخته تامین می کرد، همین 
بفهمند  خانواده ها  آن  که  روزهاست 
را  مستمندان  و  یتیمان  علی وار  آن که 
مساعدت می کرد، احمدی نژاد بوده است! 

یک  احمدی نژاد  زادگاه  سرآسیاب  در 
دبیرستان  یک  مجهز،  و  بزرگ  درمانگاه 
و  بین راهی  اورژانس  یک  دخترانه،  بزرگ 
کمک های مستمر به مساجد و بنیادهای 
مذهبی از جیب پرفتوت او ساخته شده اند.

شغل  ضرورت  به  احمدی نژاد   -  3
خود در »مس« و بعد از آن در »اولنگ« 
متنوعی  بازدیدهای  و  آموزشی  دوره های 
از معادن بزرگ دنیا و صنایع  از بسیاری 
روزهای  آخرین  در  او  داشت،  آن ها  مس 
زندگی قول داده بود که روایت شفاهی کار 
و زندگی خود را هر چند هم مفصل، برای 
ثبت تاریخ نقل کند، اجل اما مهلت نداد 
ماندۀ  جا  به  آثار  میان  در  آیا  نمی دانم  و 
او یادداشت های پراکنده ای از این بازدیدها 

در دست هست یا خیر؟ 
به هرحال، تا همین جا فرصتی طلایی 
را در تکمیل پازل بزرگ راه اندازی مس از 

دست داده ایم.
تاریخ  از  سال  پنجاه  آخر،  در  و   -  4
ایران  مس  صنایع  ملی  شرکت  تاسیس 
سالگرد  پنجاهمین  کاش  و  می گذرد 
تاسیس صنعت مس در مراسمی باشکوه 
برنامه های  )برابر  مناسبت  این  خور  در  و 
پیشنهادی از دو سال قبل و یادآوری های 
در  آن چنان که  می گردید.  برگزار  مکرر( 
مس  صنعت  تاسیس  سالگرد  چهلمین 
بسیاری از گره های کور تاریخ مس گشوده 
آگاهانه  یا  اهمال  به  اما  فرصت  این  شد. 
به عدم تمایل از دست رفت و کاش این 
فرصت بود و می ماند، تا هموطنان ما بدانند 
که پای عظمت این صنعت چه جان های 
نمونه اش  یک  است.  سوخته  فرهیخته ای 

همین مرحوم مهندس احمدی نژاد بود.

استان  فتا  پلیس  رئیس  جامعه:  گروه 
کرمان با بیان این که در سال جاری جرایم 
سایبری در استان کرمان 30 درصد افزایش 
داشته است، گفت: »کلاهبرداری سایبری 
از  غیرمجاز  برداشت های  درصد،   46 با 
حساب ها 31 درصد و مزاحمت های فضای 
مجازی با 8 درصد، بیشترین پرونده های 
جرایم سایبری در استان کرمان را به خود 

اختصاص داده  است«.
سرهنگ محمدرضا رضایی با اشاره به 
اینکه 92 درصد جرایم سایبری در استان 
میلیارد   52« افزود:  است،  شده  کشف 
ریال ارزش پرونده های کشف شده جرایم 
سایبری در سال جاری در استان کرمان 

است«.
 20 وی  کرمان،  تسنیم  گزارش  به 
دی ماه در نشست خبری با اصحاب رسانه 
وقوع  در  دلیل  مهم ترین  کرمان،  استان 
به  اطمینان  را  اینترنتی  کلاهبرداری های 
روز  دانش  »عدم  کرد:  بیان  کلاهبرداران 
رسانه ای  سواد  عدم  و  مجازی  فضای  از 
سایبری  جرایم  وقوع  دلیل  مهم ترین 

هستند«.
ادامه  کرمان  استان  فتا  پلیس  رئیس 

داد: »در یک مورد کلاهبرداری در فضای 
مجازی، اعتماد به یک آگهی، 16 شاکی 
کلاهبردار  فرد  که  داشت  مالباخته  و 
میلیارد  دو  کلاهبرداری  با  و  شناسایی 

تومانی تحویل دستگاه قضایی شد«.
کودکان  پویش  اینکه  بیان  با  وی 
سایبری در استان کرمان در حال برگزاری 
کاربران  از  عمده ای  »بخش  گفت:  است، 
فضای مجازی کودکان و نوجوانان هستند 

و باید آگاهی لازم را به آنها داده شود«.
رضایی با اشاره به اینکه در این پویش 
استفادۀ  صحیح  شیوۀ  داریم  تصمیم 
دانش آموزان و کودکان از فضای مجازی را 
به آن ها آموزش بدهیم، بیان کرد: »والدین 
باید نسبت به ورود فرزندان خود به فضای 

را  موضوع  این  باشند،  حساس  مجازی 
فرزندان  از  فضا  این  در  و  کرده  پیگیری 

خود مراقبت کنند«.
وی با بیان اینکه در سایت هایی مانند 
زیاد  کلاهبرداری  جرایم  شیپور،  و  دیوار 
است، گفت: »تخلفاتی که در این سایت ها 
انجام می شود، توسط کاربران است و افراد 

باید هوشیار باشند«.
رضایی با اشاره به اینکه در سال جاری 
حدود 964 حساب بانکی بلافاصله بعد از 
ایجاد جرم و اطلاع مالباختگان تعلیق شده 
است، افزود: »کرمان رتبۀ سوم کشور در 
حوزه کشف جرایم سایبری را دارد و در 
از پرونده های جرایم سایبری در  بسیاری 
استان کرمان مجرم در استان دیگری بوده 

که عمل مجرمانه را انجام داده است«.
بر  اطلاعاتی  اشراف  اینکه  بیان  با  وی 
»مردم  گفت:  دارد،  وجود  مجازی  فضای 
یا  و  همراه  تلفن  کردن  گم  درصورت 
گوشی  کارت  سیم  بلافاصله  آن،  سرقت 
اجتماعی  شبکه های  و  بسوزانند  را  خود 
روی  بر  داشتند  خود  گوشی  روی  که  را 
گوشی جدید نصب کنند تا از سوءاستفاده 

از آن ها جلوگیری شود«. 
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نتایج طرح پایش
نرخ فرونشست نشان داد؛

بالاترین نرخ فرونشست کشور 
در استان کرمان!

وضعیت استان از لحاظ کاهش سطح 
آب زیرزمینی بحرانی است

گروه جامعه: محققان سازمان نقشه برداری کشور با 
اجرای طرح پایش نرخ فرونشست در کشور، 252 نقطه 
در کشور را شناسایی کردند که درگیر این پدیده هستند 
و اعلام کردند پنج استان شامل خراسان رضوی، گلستان، 
فارس، اصفهان و کرمان دارای بالاترین نرخ فرونشست 
هستند. معصومه آمیغ پی رئیس اداره ترازیابی دقیق و 
تداخل سنجی راداری سازمان نقشه برداری با اعلام این 
خبر افزود: »از میان این استان ها بالاترین نرخ فرونشست 
مربوط به استان کرمان است، چرا که این استان از نظر 
کاهش سطح آب زیرزمینی ناشی از استخراج بی رویه آن، 

از وضعیت نامطلوب و بحرانی برخوردار است«.
به گزارش ایسنا، وی 27 دی ماه در ادامۀ اظهاراتش 
گفت: »این سازمان با توجه به ماموریت ذاتی ای که دارد، 
اقدام به تهیه نقشه جامع فرونشست زمین کرده است 
که برای این امر مطالعات ما در بازه سال های 95 تا سال 
97 بوده است«. وی افزود: »بعد از این محاسبات و تهیه 
مطالعات  سازمان،  بعدی  کار  دستور  جامع،  نقشه های 

فرونشست زمین در شهرهای مهم بوده است«.
وی ادامه داد: »مطالعات انجام شده در این بازه زمانی 
نشان داد که 252 پهنه در کشور با پدیده فرونشست 
استان  از  غیر  به  که  گونه ای  به  هستند،  مواجه  زمین 
استان های  سایر  دارد،  مناسبی  بارش های  که  گیلان 
مواجه  زمین  فرونشست  با  متفاوت،  نرخ های  با  کشور 

هستند«. 

سخنگوی دانشگاه علوم پزشکی کرمان 
اعلام کرد

سیرجان در صدر 
بستری شدگان کرونا است

گروه جامعه: سخنگوی دانشگاه علوم پزشکی کرمان 
دربارۀ آخرین وضعیت کرونایی استان گفت: »هم اکنون 
کرونا  به  مبتلا   56 کرمان  استان  بیمارستان های  در 
به  مربوط  بستری  موارد  بیش ترین  و  هستند  بستری 

شهرستان سیرجان است«.
اخیر  هفتۀ  دو  در  اینکه  بیان  با  صحبتی  سعید   
متاسفانه چهار نفر در استان به دلیل ابتلا به کرونا جان 
خود را از دست دادند، افزود: »در کرمان نمی توانیم سویۀ 
جدید را در مبتلایان تعیین کنیم و آزمایشات را به تهران 
می فرستیم. هنوز جواب تست های ارسالی داده نشده که 
ببینیم آیا سویه جدید در کرمان نیز منتشر شده است یا 
خیر؟«. وی دربارۀ وضعیت کرونایی کوهبنان که از 24 
دی ماه به رنگ نارنجی پرخطر درآمده است نیز اظهار 
بستری  مورد  یک  گذشته  هفتۀ  شهرستان  »این  کرد: 
قرار  عادی  وضعیت  در  قبل  هفتۀ  در  و  است  داشته 
داشته اما این هفته وضعیت آن را نارنجی اعلام کردند. 
موضوع را با وزارت بهداشت مطرح کردیم تا وضعیت این 

شهرستان را دوباره بررسی کنند«. 
در جلسه  دی ماه  وی 24  کرمان،  ایسنا  گزارش  به 
پایان  با   « کرمان گفت:  استان  کرونای  با  مقابله  ستاد 
یافتن موج قبلی کرونا، طی هفته های زیادی مرگ ومیر 
در استان کرمان صفر بود اما با توجه به شیوع دو زیر 
سویه جدید در جهان از حدود دو هفته قبل وضعیت 
کرمان نیز از آن تاثیر گرفت و آمار ابتلا و مرگ و میر 
در استان تغییر کرد«. او خاطرنشان کرد: »با توجه به 
از تزریق دز واکسن یادآور گذشته،  اینکه زمان زیادی 
میزان ایمنی کاهش یافته و لازم است نوبت های یادآور 
از  افزود: »تاکنون بیش  واکسن تزریق شود«. صحبتی 
نیمی از افراد مشمول استان کرمان نوبت سوم واکسن 
کرونای خود را تزریق کرده اند اما متاسفانه نوبت چهارم 
را فقط 13 درصد افراد مشمول )افراد بالای 18 سال( 

تزریق کرده اند«. 

استاندار کرمان:
پروژۀ آبرسانی به کرمان و 

رفسنجان آغاز شده است
گروه اقتصاد: استاندار کرمان گفت: »پروژۀ آبرسانی به 
شهرهای کرمان و رفسنجان از خط انتقال آب خلیج فارس 
نیرو در  با حضور وزیر  آینده  احتمالا هفتۀ  و  آغاز شده 

استان رسما اعلام می شود«.
»پروژۀ  کرد:  اظهار  همچنین  فداکار  محمدمهدی 
حال  در  جیرفت  سد  از  عنبرآباد  و  جیرفت  آبرسانی 
به  آبرسانی  برای  تصفیه خانه  و  شبکه  است.  پیشرفت 
چهار شهرستان شرقی از سد نساء نیز تقریبا انجام شده 
و احتمالا تا پایان سال آب پایدار شهرستان های شرقی 
نیروگاه  »سرمایه گذار  کرد:  بیان  وی  می شود«.  تامین 
خورشیدی در ماهان با سه شیفت کار در تلاش است که 

12 ماهه کار را تحویل دهد«.
نشست  در  کرمان، وی 25 دی ماه  ایسنا  گزارش  به 
شورای روابط عمومی های استان کرمان ادامه داد: »امسال 
توسط  استان  شهرستان   11 در  روستا   700 حدود  به 

قرارگاه امام حسن)ع( آبرسانی شد«.
همۀ  در  زیادی  »پروژه های  کرد:  بیان  فداکار 
شرکت های صنعتی معدنی استان در حال انجام است و 

برخی از آن ها نیز افتتاح شده است«.
شرکت های  اقدامات  از  ادامه،  در  کرمان  استاندار 
ایام سالگرد شهادت  در  استان  بزرگ  و صنعتی  معدنی 
سردار حاج قاسم سلیمانی در قالب برنامۀ مسئولیت  های 
صنایع  به  »باید  کرد:  تاکید  و  قدردانی  اجتماعی 

پایین دستی و جنبی نیز توجه ویژه شود«.
گفت:  خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در  فداکار 
لاستیک  تولید  پروژۀ  ساختمان  احداث  برای  »مناقصه 
برگزار شد. همچنین سرمایه گذار خارجی  فوق سنگین 
ایجاد بندر خشک ورود  با مشارکت بخش داخلی برای 
پیدا کرده است و احتمالا قبل از سال جدید، کلنگ آن به 

زمین زده خواهد شد«. 

وضعیت ترافیک در شهر کرمان 
بغرنج است

شهرسازی  و  عمران  کمیسیون  رئیس  جامعه:  گروه 
شورای شهر کرمان تصریح کرد: »معضل ترافیک در شهر 

کرمان بسیار بغرنج شده است«.
این  در  می رسد  نظر  »به  گفت:  ایرانمنش  منصور 
زمینه کوتاهی هایی از سوی دستگاه های مسئول صورت 
گرفته است«. وی با بیان اینکه عوامل متعددی در بروز 
این شرایط نقش دارند، افزود: »اما دو عامل خیلی موثر 
بر تشدید ترافیک وجود دارد؛ یکی عدم حضور ماموران 
اندازۀ کافی در سطح شهر است.  به  رانندگی  راهنمایی 
نمی دانیم مشکل از کجاست ولی در بسیاری از چهارراه ها 
می بینیم که در پیک ترافیک مامور حضور ندارد و به این 

دلیل، دردسر زیادی برای مردم ایجاد می شود«.
از عوامل دیگر که خیلی موثر  ادامه داد: »یکی  وی 
است و شهرداری هم شاید در آن دخیل است مجوزهایی 
است که برای حفاری های پروژۀ فاضلاب شهر به ویژه در 
معابر اصلی صادر می شود که باید پیمانکاران را متعهد 
مثلا  می بینیم  اما  کنند  کار  یا سه شیفت  دو  در  کنند 
انجام شده  در نقطۀ حساسی مثل پارک نشاط حفاری 
اما کار با سرعت پایینی پیش می رود و حتی در برخی 
روزها تعطیل است«. به گزارش استقامت، وی دوشنبه 
بیان  با  26 دی ماه در صحن علنی شورای شهر کرمان 
اینکه دربارۀ روند کُند پروژۀ فاضلاب، تذکر داده شده ولی 
اقدامی نمی شود، اظهار کرد: »از شهرداری می خواهیم اگر 

کم لطفی می کنند مجوز کار داده نشود«.
وی همچنین گفت: »امیدواریم از این پس، با حضور 
جدی تر و بیش تر ماموران به ویژه در ساعات پیک، شاهد 

وضعیت بهتری در ترافیک شهر باشیم«. 
وی افزود: »یکی از موضوعات جدی که به روان سازی 
و  است  معابر  خط کشی  کند  کمک  می تواند  ترافیک 
انجام  خط کشی  بود  قرار  که  ماشینی  خرید  نمی دانیم 
بدهد به کجا رسیده است«. ایرانمنش در بخش دیگری 
از سخنان خود بیان کرد: »تا پایان سال زمان زیادی باقی 
نمانده و شهر باید برای نوروز آماده شود. کارگروه هایی 
شهردار  از  است.  شده  تشکیل  شهرداری  در  حتما 
ارائه  به شورا  نوروزی  برنامه های  از  می خواهیم گزارشی 
کنند«. رئیس کمیسیون عمران و شهرسازی شورای شهر 
کرمان بیان کرد: »طرحی که در مجلس مطرح است تا 
حمایتی از نیروهای شرکتی صورت گیرد، خواهش دارم 
نیروهای  پیشگام شود چرا که  زمینه  این  شهرداری در 
شرکتی هیچ امنیت شغلی ندارند و با این وضعیت تورم و 
اقتصادی نیاز است هرچه زودتر این طرح اجرایی شود«. 

خبر خبر

در رثا و یادبود یک معدن کار مسی؛

ناگفته هایی از زندگی مهندس احمدی نژاد

افزایش ۳۰ درصدی جرایم فضای مجازی 
رئیس پلیس فتا استان کرمان خبر داد؛

مهدی محبی کرمانی 


